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Moszkvában , az Össz-szövetségi Mezőgazdasági Kiáll í tás ü lés termében 
tartották m e g 1954. n o v e m b e r 16—20-ig az erdőtelepítők szövetségi érte
kezletét. Az ér tekezleten t ö b b min t 500 szakember vett részt, a szovje t 
k o l h o z o k , állami gazdaságok, gépá l lomások erdőtelepí tői , munkacsapat 
veze tők , e rdőgazdaságok munkásai , mérnöke i , a t u d o m á n y o s és veze tő 
szervek képviselői . 

A z értekezlet napirendjén két e lőadás szerepelt . A z első a M e z ő g a z 
dasági Minisztér ium Erdőgazdasági és Mezővédőfás í tás i Főigazgatóságá
nak beszámoló előadása, ezt a V . Ja. Koldanov a Főigazgatóság v e z e t ő h e 
lyettese tartott m e g , „A mezővédő erdősítés fejlesztésére irányuló mun
kák eredményei" c í m m e l . 

Előadásának beveze tő részében rámutatott , mily nagy gondot fordít a 
párt és a szovjet kormány a szárazság leküzdésére irányuló intézkedé
sekre, köztük elsősorban a mezővédő fásításokra. Már 1931-ben, a nagy
üzemi gazdálkodásra va ló áttérés után értekezletet h ív tak össze a szárazság 
elleni harc módszere inek megvitatására. Azó ta , s kü lönösen az 1948. o k t ó 
ber 20-i, a m e z ő v é d ő s á v o k fej lesztéséről szó ló tör ténelmi je len tőségű párt 
és kormányhatározat óta igen je lentősen emelkede t t az e rdősávok terü
lete. Szép e r edményeke t mutat tak fel e téren kü lönösképpen a Rosz tov i , 
Krasznodari , Cskalovi , Odesszai területek kolhozai . 

A z elért e r e d m é n y e k mel le t t azonban az e lmúl t ké t é v b e n súlyos h i 
bák is je lentkeztek. Ezeket K o l d a n o v elvtárs a köve tkezőkben foglal ta 
össze: 

1. Helytelen tervezés. A z igen magas t e rvszámok miatt a ko lhozoka t 
n e m tudták megfe le lő ültetési anyaggal ellátni, a k o l h o z o k n e m tudták a 
kívánatos agrotechnikát , ta lajművelést , talajelőkészítést az ü l t e tvények 
részére biztosítani. A ve r seny a területi teljesítésért fo ly t . 

2. Sablonosság. A z egész ország területére e l rendel ték a fészkes v e 
tési módsze r alkalmazását, n e m v é v e f i g y e l e m b e a he lyes , tájanként már 
régóta alkalmazott ültetési és vetési módoka t . 

3. A telepítések, erdősítések ápolásának elhanyagolása. A z ápolási 
munkák gépesí tésének h iányos vol ta . 

4. A gépállomások nem kielégítő munkája a fásítások szervezésénél 
és kivi telezésénél . 

5. A nem megfelelő munkaszervezés. A ko lhozokban és szovhozokban 
n e m vol tak állandó munkacsapa tok a fásítási m u n k á k végzésére . 

6. A minisztériumnak meg nem felelő munkája. Kü lönösen a m e z ő 
védő fásítások je len tőségének tudatosításánál. A saj tóban igen kevés c ikk 
jelent m e g a m e z ő v é d ő fásításokról, úgyszintén lényegesen csökkent a k i 
bocsátott k ö n y v e k , brosúrák száma is. 

Mindezek a hibák együt tesen azt eredményezitek, h o g y a k o l h o z o k az 
1954. évi tervet csak 4 3 % - b a n teljesítették. 

Ko ldanov elvtárs ezután a m e z ő v é d ő fásítások je len tőségével fog la l 
kozot t . Ismertette, h o g y e b b e n az é v b e n a minisz tér ium és a t udományos 
intézetek dolgozói min tegy 573 ko lhozban vizsgál ták m e g a m e z ő v é d ő er
d ő s á v o k te rmésfokozó hatását. Ezekben a ko lhozokban a sávok, m in t egy 
38,400 hektár területet v é d e n e k már . A megf igye lések szerint t e rmés több-



let minden esetben jelentkezett. A z eddig feldolgozott 376 megfigyelés 
termésfokozó hatása a következőképpen oszlik m e g : 

1 q-al emelkedett az 1 ha-ra eső termés 174 esetben 
2 q-al emelkedet t az 1 ha-ra eső termés 90 esetben 
3 q-al emelkedett az 1 ha-ra eső termés 45 esetben 
4 q-al emelkedett az 1 ha-ra eső termés 23 esetben 
5 q-al emelkedett az 1 ha-ra eső termés 14 esetben 
5 q-nál t öbb terméssel 1 ha-ra eső termés 30 esetben 

Különösen azokban a kolhozokban emelkedett jelentősen a termés, 
amelyekben a mezőgazdasági kultúrák termesztésénél a helyes, megfelelő 
agrotechnikai módszereket alkalmazták. Így a Sztálin elvtársról elnevezett 
kolhozban (Szalyszkij rajon, Rosztovi kerület) a sávokkal védett terület
ről általában 4,3 q-val több gabontatermést kaptak, mint a sávokkal n e m 
védettről. 

A z 1949—1953. években 1139 ezer hektár mezővédősávot (1948-ig 
összesen kb. 980 ezer hektárt) telepítettek, amiből az 1955. évben már 
mintegy 240 ezer hektár ad effektív védőhatást 1200 ezer hektár szántó
terület részére. Ezen a területen mintegy 11 millió q-val több gabonát 
aratnak a kolhozok. A többi ültetvény záródása után évente mintegy 32 
millió q-val több termése lesz az országnak. 

A z előadó ezután foglalkozott a sávok úgynevezet t mel lékjövedelmé
vel, rámutatott, hogy a termésfokozó hatáson kívül jelentős jövedelmet 
jelent az ápolóvágások során kapott faanyag, valamint a sávok gyümölcs
termése is. 

Azokkal a téves nézetekkel szemben, amelyek szerint a sávok csak 
idős korban mutatnak hatást, az e lőadó megjegyezte , h o g y a sávok már 
4—6 éves korban is igen jelentős hatást adnak, különösen ha megvan a 
helyes elegyarány és szerkezet. Így ugyancsak ebben az évben megf igye l 
ték, a fiatal erdősávoktól a sávmagasságnak mintegy 20—25-szörös távol
ságára a ve temény n e m száradt ki, ugyanakkor, amikor a tábla középső, 
jelenleg sávok által m é g nem védett részén, a tavalyi száraz é v következ
tében az teljesen elpusztult. 

A következőkben Koldanov elvtárs azt ismertette, h o g y a sáv széles
sége nem bír különös jelentőséggel a termés fokozására. A 3—5 soros kes
keny sávok ugyanazt a hatást mutatták, mint a 15—20 soros sávok, sőt — 
mint tudjuk — a téli havat a keskeny sávok n e m gyűjtik össze maguk
ban, hanem a szélsebességét csökkentve egyenletesen terítik el az egész 
mezőn. Ez a megállapítás különösen fontos a mi magyar viszonyaink kö
zött; a mi kis méreteink között igen nagy jelentősége van a területtel való 
takarékoskodásnak, főként a mezőgazdasági művelésre alkalmas területe
ken. Meg kell találni azt a legmegfe le lőbb arányt, amelynek alapján a sá
vok a legkisebb területet foglalják el s a l egnagyobb hatást adják. 

Befejezésül az előadó a hibák kijavításának módjával foglalkozott , 
valamint rámutatott a mezővédő fásítások fellendítésének fontosságára és 
lehetőségeire. Hangsúlyozta: „Az erdősávok fontos agrotechnikai ténye
zők a magasabb termésért való harcban. A feladat abban áll, hogy a szá
raz sztyeppes területek kolhozainak mezőin tervszerűen végezzék a me
zővédő fásítások munkálatait, különösen a fiatal erdősítések ápolását, 
hogy a gépállomások és kolhozok ezt a fontos munkát a terméshozam 
felemeléséért folytatott harc elválaszthatatlan részének tartsák." 



A második előadást az össz-szövetségi Erdőmel iorác iós Tudományos 
Kutató Intézet ( V N I A L M I ) igazgatója — Nyikityin elvtárs — tartotta, „A 
mezővédő erdősávok tapasztalatai különféle telepítési módok esetében a 
Szovjetunió sztyeppes és erdős sztyeppes területein" c ímmel . Beveze tőben 
foglalkozot t a mezővédő fásítások szerepével a szárazság elleni és a ter
méshozamok felemelésért folytatott harcban. 

Rámutatott , h o g y az eddigi telepítéseknél főként a tö lgyet a lkalmaz
ták elegyetlenül . A z új telepítéseknél azonban helyet kell kapjanak a 
gyorsannövő fafajok is. Ezenkívül n a g y o b b szerepet kell juttatni a v ö r ö s 
fenyőnek , nyírnek, Ulmus foliacea- és 17. suberosa-nak. 

Ezután a telepítési és ápolási munkák gépesítéséről beszélt, s hang
súlyozta, h o g y az eddigi módszer , ame ly szerint a mezőgazdaság részére 
gyártott gépeket használták erdősítési és ápolási munkákra is, n e m m e g 
fejelő. Biztosítani kell a már eddig is a fásítások véghezvi te lé re kikísérle
tezett gépek tökéletesítését és gondoskodni kell ú j , megfe l e lőbb gépek 
szerkesztéséről, főként az erdőápolási munkák elvégzésére . 

Nyiki tyin elvtárs felhívta az értekezlet rész tvevőinek f igye lmét a helyes 
munkaszervezés fontosságára. V é l e m é n y e szerint az eddigi hibák egy ik 
döntő okát a n e m megfe le lő mukaszervezésben kell keresni. Szerinte a 
kolhozokban állandó jellegű munkacsapatot vagy brigádot kell létrehozni 
az erdősítések telepítésére, ápolására és védelmére, szakképzett vezetővel. 
Ugyancsak m e g kell erősíteni a gépál lomásokat szakemberekkel . 

A különféle ültetési és vetési módoka t ér tékelve megállapította, h o g y 
erdősáv bármelyik módszerre l létrehozható, azonban ezek közül a fészkes 
vetési m ó d a legdrágább és ez a módszer követe l i a l eg több kézi m u n k a 
erőt, mive l ennél a módszerné l gépesítést csak igen kis mér tékben lehet 
alkalmazmi, az ápolás pedig kizárólag kézi munkaerő t követe l . A m e z ő 
gazdasági kultúrák alkalmazása takaróként (főleg gabonafélék) n e m adott 
kielégítő e redményeke t . Legmegfe l e lőbbnek a fekete-ugar alkalmazása b i 
zonyul t őszi mélyszántással. 

A z értekezleten 131 résztvevő jelentkezet t felszólalásra. Ezek közül 
az idő korlátozottsága miatt csak 47 felszólalás elmondására került sor. A 
felszólalók többsége egyetér tet t az elhangzot t előadásokkal s igen sok é r 
tékes egyén i tapasztalatot, megf igye lés t közöl tek. Beszámol tak a sávok 
termésfokozó hatásáról, valamint a sávokba telepített gyümölcs fák te rmés
hozamáról . A Szalszkij rajon Rosztovi kerület e g y i k ko lhoza az e rdősávok
bó l évente átlagosan 400—500 q barackot gyűj t be . 

A felszólalók többsége megerősí te t te azt, h o g y a fészkes vetési m ó d a 
legköl tségesebb és l egmunkaigényesebb . Egyes , főleg az erdősteppés és 
északibb v idékekről jö t t küldöt tek v iszont a fészkes vetéssel elért j ó 
eredményeikről számoltak be , ami bizonyít ja , h o g y adott feltételek között 
ennek a módszernek is m e g van a maga létjogosultsága. 

A z ér tekezeleteken felszólalt D . T. Liszenko akadémikus az ö s s z - s z ö 
vetségi — Lenin nevét viselő — Mezőgazdasági Akadémia ( V A S H N I L ) 
elnöke, ö továbbra is a fészkes vetésnek, mint főleg a lkalmazandó telepí
tési módnak, az értekezlet által történő jóváhagyását javasolta. Javaslatát 
a fajon belüli harc és a kölcsönös segélynyúj tás hiányával s a természet
ben uralkodó célszerűséggel indokolta . 

Ugyancsak felszólalt B. H. Szukacsov akadémikus. Bírálta D . T . L i -
szenkót és megállapította, h o g y a fajon belül kölcsönös segélynyújtás , de 
ezen k ívü l konkurrencia is megnyi lvánul . Aláhúzta, h o g y az e rdőműve lők 



erről a konkurrenciáról már jóva l Darwin előtt írtak. Javasolta, hogy az 
orosz sztyeppfásítások módszereit , e redményei t értékelve, a micsurini b io ló 
gia elveinek szigorú betartásával mindig az adott termőhelyi tényezők 
gondos f igyelembevéte lével határozzák m e g az alkalmazandó módszert . 

A résztvevők az értekezlet végén több pontból álló határozati javas
latot készítettek a mezővédő fásítások további felemelésére. Ennek a j a 
vaslatnak fontosabb pontjai a következők. 

Gondoskodni kell a mezővédő fásítások további fellendítéséről. Biz to
sítani kell a fásítási tervek felülvizsgálását. A telepített és gondozat lan 
sávokat rendbe kell hozni. A z o k o n a területeken, ahol a telepítés módja , az 
alkalmazandó agrotechnika m é g nincs kidolgozva, új sávok telepítését 
megkezdeni n e m szabad. A nagyobb vízmosásrendszereket állami tulaj
donba kell átvenni, s megkötésükről , befásításukról az állam gondoskod
jék. A kolhozokban állandó jel legű munkacsapatokat vagy brigádokat, a 
gépál lomásokon állandó gépesített csoportokat kel l létrehozni a fásítások 
véghezvitelére és a további ápolások elvégzésére. A z illetékes gépál lomá
sokat el kell látni felsőfokú képzettséggel rendelkező szakkáderekkel, er-
dőmeliorátorokkal . A z értekezlet a fészkes vetési módszert alkalmazandó 
fő módszerként n e m javasolta. A z alkalmazandó m ó d o t mindig esetenként 
kell elbírálni. Különösen fontos a tudományos kutatások kiterjesztése a 
mezővédő fásítások gépesítési és üzemszervezési problémáinak megoldá
sára, valamint a jelenlegi kísérletek kibővítése. Javasolta az értekezlet, 
hogy az állam a kolhozokat ingyenes csemetével és suhánggal lássa e l . Ja
vaslatba hozta a „Talajvédőszolgálat" létrehozását; az új intézmény feladata 
az egyes területeken észlelhető szél, v í z és e g y é b behatások figyelése, fe l 
térképezése, munkájának célja, h o g y hozzásegítsen, miképpen lehet csírá
jában elfojtani a v íz és szél nagyarányú káros hatását. 

Végü l a szövetségi mezőgazdasági kiállítás erdészeti pavilonjának 
anyagát is megvitatták. 

A z értekezletet a mezőgazdasági miniszter helyettese, Bovin elvtárs 
zárta be , kifejezését adva azon vé leményének, h o g y az értekezlet j e 
lentős állomása lesz a mezővédő erdősítés további fejlődésének. 

A z értekezlet munkája a Szovjetunió egész területén nagy érdeklő
dést váltott ki. Határozatait széles körben megvitatták a kolhozokban, e r 
dőgazdaságokban éppen úgy, mint a tudományos kutató intézetekben és 
egyetemeken. Különösen nagy jelentőségűek az elhangzottak számunkra, 
magyar erdészek számára. Mi m é g a mezővédő fásítási munkálatok m e g 
oldása előtt állunk. Tanulmányozva és felhasználva az értekezlet munká
ját, ezt a nagyszabású, országos jelentőségű feladatot sokkal jobban és 
eredményesebben tudjuk majd megoldani . 

Cseni etetermelési utasítástervezet 
A z OEF. csemeteterrnelési utasítástervezetet állított össze, mely a korszerű cse

metetermelés eljárásait tárgyalja és fafajonként ad a végrehajtásra rendelkezést. Is
merteti az egyes módszerek biológiai okait egyrészt a tudatos végrehajtás, másrészt 
a helyi adottságoknak megfelelő alkalmazás érdekében. 

A z utasítástervezetet az OEF. megküldte valamennyi erdőgazdaságnak tanulmá
nyozás és véleménynyilvánítás céljából. Ezek beérkezése és a hasznos hozzászólások 
bedolgozása után könyvalakban adja ki az utasítást a Főigazgatóság. 


